國立中興大學生命科學系博士學位候選人資格考核實施辦法

Guidelines for Doctoral Candidacy Evaluation in the Department of Life Sciences at National Chung Hsing University

91年12月第四次系務會議訂定 93年9月30日第一次系務會議修訂 99年4月28日第二次系務會議修訂 111年3月16日第二次系務會議修訂

Established at the 4th Department Affairs Meeting on Dec. 2002. Amended at the 1st Department Affairs Meeting on Sep. 30, 2004. Amended at the 2nd Department Affairs Meeting on Apr. 28, 2010. Amended at the 2nd Department Affairs Meeting on Mar. 16, 2022.

- 第一條 本辦法依「國立中興大學博士學位候選人資格考核實施要點」訂定之。
- Article 1: These regulations are established in accordance with the "NCHU Guidelines for Doctoral Candidacy Evaluation".
- 第二條 本系博士生應於第四學年結束前,提出及完成博士學位候選人資格考核。
- Article 2: Doctoral students in the Department must apply for and complete the doctoral candidacy evaluation before the end of their fourth academic year.
- 第三條 本系博士學位候選人資格之考核方式:

筆試:

- 甲組:「生態學」、「演化學」及「系統分類學原理」三學科中,擇一應 考。每考科由本組相關專長教師二至三人共同命題。
- 乙組:「植物生理學」、「動物生理學」及「細胞生物學」三學科中,擇一 應考。每考科由本組相關專長教師二至四人輪流命題。
- 丙組:修習通過本系必修課程「生物科技學特論」。本課程由本組授課教師 於學期末統一出題與評分。

口試:

筆試及格後始得進行口試考核。博士生需於口試考核兩週前將「博士論文初稿」送交考試委員;口試時,由博士生口頭報告計畫內容,考試委員就論文有關問題進行口試。

- Article 3: The doctoral candidacy evaluation in the Department consists of written and oral examinations. Written Examination:
 - Group A: Candidates must select one subject from "Ecology," "Evolution," or "Principles of Systematic Taxonomy." The exam questions are jointly prepared by two to three faculty members specializing in the chosen subject.
 - Group B: Candidates must select one subject from "Plant Physiology," "Animal Physiology," or "Cell Biology." The exam questions are prepared on a rotating basis by two to four faculty members specializing in the chosen subject.
 - Group C: Candidates must complete and pass the required departmental course "Special Topics in Biotechnology." The instructors of this course will prepare and grade a unified final exam at the end of the semester.

Oral Examination:

Candidates may proceed to the oral examination only after passing the written examination. The doctoral student must submit a dissertation draft to the examination committee at least two weeks before the oral exam. During the oral examination, the student will present their research proposal, and the examination committee will assess the student by questioning them on topics related to their dissertation.

- 第四條 博士學位候選人資格考核委員會之委員資格依「國立中興大學博士學位候選 人資格考核實施要點」設置。委員會委員由指導教授推薦至少五人,指導教 授為當然委員但不得擔任召集人,內組考試委員應至少二人為校外委員。
- Article 4: The qualifications for the Doctoral Candidacy Evaluation Committee members shall be established per the "NCHU Guidelines for Doctoral Candidacy Evaluation". The committee members shall be recommended by the doctoral advisor, with at least five members. The doctoral advisor is an ex officio member but may not serve as the committee chair. At least two committee members must be external experts outside the university for Group C examinations.
- 第五條 博士生參加博士學位候選人資格考核,筆試成績以一百分為滿分,七十分為 及格;口試成績以各考試委員評定成績之平均計算之,若有三分之一(含) 以上考試委員評定不滿七十分,以不及格論。
- Article 5: Doctoral students taking the doctoral candidacy evaluation are graded as follows: The written examination is scored on a scale of 100 points, with a passing score of 70. The oral examination score is calculated as the average of all committee members' evaluations. If one-third or more of the committee members assign a score below 70 points, the student is considered to have failed.
- 第六條 博士學位候選人資格考核若不及格,得依考試委員之建議,增修學分或修改 論文內容,並於三至六個月後重考。經重考一次仍不及格者,予以退學。
- Article 6: If a student fails the doctoral candidacy evaluation, they may be required to take additional courses or revise their dissertation, as the examination committee recommends. The student may retake the evaluation within three to six months. Failure to pass the retake will result in dismissal from the program.
- 第七條 修滿應修學分及通過博士學位候選人資格考核者,由本系通知教務處登錄為 博士學位候選人。
- Article 7: Students who have completed the required credits and passed the doctoral candidacy evaluation will be officially registered as doctoral candidates by the department, which will notify the Office of Academic Affairs for official record.
- 第八條 本辦法經系務會議通過並報請教務處核備後公告實施,修正時亦同。
- Article 8: These Guidelines shall take effect upon approval by the Department Affairs Meeting and confirmation by the Office of Academic Affairs. The same procedure applies to any future amendments.